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ואת ידך החזקה אשר מי  בפסוק: "ואתחנן אל ד' בעת ההיא לאמר, ד' אלקים אתה החילות להראות את עבדך את גדלך
קל בשמים ובארץ אשר יעשה כמעשיך וכגבורתך, אעברה נא ואראה את הארץ הטובה אשר בער הירדן ההר הטוב 
הזה והלבנון, ויתעבר ד' בי למענכם ולא שמע אלי ויאמר ד' אלי רב לך אל תוסף דבר אלי עוד בדבר הזה, עלה ראש 

 ה וראה בעיניך כי לא תעבור את הירדן הזה" ע"כ.הפסגה ושא עיניך ימה וצפונה ותימנה ומזרח

ובספרים הקדושים דקדקו על הלשון "ואתחנן אל ד' בעת ההיא" מהו הכוונה שהיה צריך להדגיש משה רבינו ע"ה 
 שהיתה התפילה דוקא בעת ההיא.

ר אלי עוד והנה בפסוק מבואר שבפשטות תפילתו של משה רבינו ע"ה לא נענתה שהרי אמר לו הקב"ה אל תוסף דב
בדבר הזה ואף שאיתא בחז"ל שרבות התפלל משה על זה שהיה תקט"ו תפילות כמנין ואתחנן ואפילו הכי לא נענה ולא 

 זכה ליכנס לארץ ישראל.

"שמעון בר ווא אומר בשם רבי ואכן הדבר תמוה שהרי ידוע שאין תפילה חוזרת ריקם וכדאיתא בירושלמי ]ברכות לד:[ 
 בכל מהוע"כ, ובמדרש דברים רבה ]יב יז[ איתא: "" אדם כל היום למה שאין תפילה מפסדת"יוחנן ולוואי שיתפלל 

 לפני ואתנפל]שם ט[  דכתיב ,ממשה למד את ממי ,יום לארבעים שנענית תפלה יש :רבנן אמרו]דברים ד[.  אליו קראנו
 ממי ,ימים לשלשה שנענית תפלה ויש .'וכו מדניאל למד את ממי ,יום עשריםל שנענית תפלה ויש .'וגו יום ארבעים' ה

 למד את ממי ,לעונה שנענית תפלה ויש כו'. מאליהו למד את ממי ,אחד ליום שנענית תפלה וישכו'.  מיונה למד את
 " ע"כ.אענה ואני יקראו טרם והיה [סה ישעיה] שנאמר ,יענה ה"הקב מפיו אותה יתפלל שלא שעד תפלה וישכו'.  מדוד

מדרש בפסוק "ואני תפילה" היינו שבמהותה התפילה עוזרת לכל יהודי ויהודי בכל עת, וכן מצאנו בוכן מצינו שנאמר 
 ולא לרדורף ולא להרוג לא כח בי אין ואמר חזקיה ]ילקוט שמעוני שמואל ב כב[ שאמר חזקיה לפני השי"ת: "עמד

, אשור" ע"כ במחנה ויך' ה מלאך ויצא שנאמר כן עושה אני ה"הקב ל"א. עושה ואתה במטתי ישן הריני אלא שירה לומר
 והיינו שבעצמותה ומהותה התפילה היא שתהא נענית.

והרי מוכח מכל זה שכל תפילה שיתפלל אדם הרי היא נענית ואף אם לא מיד אזי בזמנים אחרים ויש לארבעים יום ויש 
ך הרבה להתפלל תקט"ו תפילות אף לשבעים שנה אך כל תפילה אינה חוזרת ריקם וא"כ כיצד יתכן דמשה רבינו שכל כ

 וכאילו שבו ריקם חלילה.

 ב

בחז"ל שאבותינו  וביותר יש לתמוה שהרי ידוע שכח התפילה הוא אף לשנות הטבע ולהמתיק גזירות רעות ומצינו
ואמותינו היו עקרות ועל ידי תפילתם שינו את הטבע וכך נטבע לעולם בבני ישראל שבתפילה יכולים לשנות הטבע 

וכמו שאיתא מדו"ז הרה"ק רבי פנחס מקניצק עצמו ולהפוך גזירות רעות לטובות וזה מצינו אף בתפילות של כל יהודי 
ע תפילת כל פה" היינו שהשי"ת שומע אפילו מי שהוא בחינת "פע" ח"ו, זי"עועכ"י שפירש מה שאומרים "כי אתה שומ
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א"כ כיצד יתכן שדוקא משה רבינו עליו השלום ברוב מעלתו וכל כך הרבה תפילות שהתפלל ולא הצליח לשנות ו
 הגזירה שלא נכנס לארץ הבחירה.

אך לכאורה לא על זאת היתה  ואמנם מצינו שאמר לו הקב"ה על ראש הפסגה ופעל שיוכל לראות את ארץ ישראל,
 מפריה לאכול וכי י"לא ליכנס רבינו משה נתאוה מה מפני שמלאי רבי תפילתו שהרי איתא בגמרא סוטה ]יד.[: "דרש

 בארץ ישראל אלא מתקיימין ואין ישראל נצטוו מצות הרבה משה אמר כך אלא צריך הוא מטובה לשבוע או צריך הוא
ידי" ע"כ, ונמצא דעיקר רצונו של משה רבינו ע"ה היה ליכנס לארץ ישראל כדי  על כולן שיתקיימו כדי לארץ אני אכנס

לזכות לקיים המצוות בפועל ולכך הרי לא זכה וא"כ נמצא דלכאורה הלכו תפילותיו לאיבוד ח"ו והרי בודאי אינו כן 
 וצריך הדבר ביאור.

יו נאמר "מעלה עליו הכתוב כאילו עשאה" שהרי ובפשטות היה אפשר לומר מכיון שמשה רבינו עליו התפלל וא"כ על
 אך לקמן נבאר על פי דרך הפשט בעזהי"ת.הוא אונס בדבר וא"כ הועילה תפילתו 

 ג

ובהפטרה של שבת נחמו נאמר: "נחמו נחמו עמי יאמר אלקיכם, דברו על לב ירושלים וקראו אליה כי מלאה צבאה כי 
 " נרצה עוונה כי לקחה מיד ד' כפלים ככל חטאתיה

ובמדרש איכה איתא ]א נז[ "חטאו בכפלים כדתיב ]איכה א ח[ חטא חטאה ירושלים, ולקו בכפליים דכתיב ]ישעיה מ[ 
 כי לקחה מיד ה' כפלים בכל חטאותיה, ומתנחמים בכפלים דכתיב ]שם[ נחמי נחמי עמי יאמר אלקיכם".

יהם שהרי הקב"ה אינו משלם יותר על ובסה"ק תפארת שלמה תמה איך שייך שיהא ענין לקתה בכפלים יותר מחטאת
 כפלים' ה מיד לקחה כי' כו ירושלים לב על דברו. אלהיכם יאמר עמי נחמי נחמו נחמו מה שחטא האדם וזל"ק: "לשבת

' ה נאום עמי נחמו נחמו נאמר ולא שינה למה גם. מיותר הוא אלהיכם יאמר בלשון ד"יל(. א, מ ישעיה) חטאותיה בכל
 להכות ה"ב העליון מיד זאת תצא וכי'. חטאותי בכל כפליים' ה מיד לקחה כי שנאמר מה להבין יש גם. הכתוב בכל כמו

 אלה על יוסיף שלא ש"מכ לסלוח ומרבה הוא חסד רב ה"ב י"הש כי נאמר כבר הלא חלילה ופשע חטא שום על כפליים
 רבה" עכל"ק. מכה

מכות ]כב[ שאף מי שנתחייב מלקות ארבעים אומדים  וביותר יש לחזק קושייתו שהרי ביסוד דין מלקות מצינו בגמרא
אותו כמה מכות יכול לקבל ואם אינו יכול לקבל הכל מורידים לו רק כמה שיוכל לקבל וא"כ מאחר דאף מי שחטא 
הרבה ונתחייב מלקות אם אינו יכול לקבלם נוהגים עמו בחסד ורחמים ואין מלקים אותו יותר ממה שיכול לקבל, וא"כ 

ומר שהקב"ה בעצמו אינו מעניש את האדם יותר ממה שחטא כלל ובודאי כל החשבון מדוקדק עד כחוט הרי קל וח
 השערה בין ביחיד ובין ברבים וא"כ איך שייך לומר שלקתה כפלים יותר מחטאתיה והדבר צ"ב.

תשרה  עוד יש לעיין מהו ענין הנחמה בכפלים שהרי הנחמה היא שישובו מגלותם ויבנה המקדש ושכינה בתוכם
 וייפסקו צרותיהם אך מהו הענין של נחמה בכפלים.

ובעצם ענין הנחמה יש לעיין היטב דהנה יסוד נחמה הוא אשר מנחמים לאדם אשר קרה לו אסון רח"ל וכדומה הוא 
בכך שאומרים לו שאסונו אינו לשוא אלא שבזה הציל רבות ולמשל כשיש חלל במלחמה ח"ו אזי מנחמים את משפחתו 

יל הרבה אנשים וכדומה ומנע אסונות גדולים יותר וכל זה מנחם שלא לשוא היה הקרבן והייסורים וכל זה שבמותו הצ
 מועיל לאדם לנחמו. 

אך כאן צריך ביאור מהו ענין הנחמה כלל שאומרים לישראל שלעתיד ינצלו וישובו לארץ אחוזתם ושכינה בתוכם 
ות ומאיגרא רמא לבירא עמיקתא וצרות ישראל הם עד בלי תשרה ומהו הנחמה כאשר עכשיו ישראל נפלו לעומק הגל

די רח"ל ויושבים בחושך וצלמות הגלות ובמה ינוחמו כאשר ישמעו ההבטחות הגדולות אשר יתקיימו בעוד שנים רבות 
והרי זה נראה כדוגמת מה דאיתא בגמרא "תנחומים של הבל" מאחר שעתה במצב זה אינו ומהו הנחמה בזה לעכשיו, 

 ובפרט כיצד יתחנמו בכפלים כאשר הם במצב עובי וקושי הגלות אשר חושך כפול ומכופל הוא.לום לכאורה, מועיל כ

שהקב"ה שפך חמתו על עצים ]מדרש רבה איכה ד יד[ ובפשטות היה מסתמא נחמת בני ישראל כמו שאמרו חז"ל 
קתה מיד ד' בכפליים והנחמה בכך ועל ידי זה נצלו עוד הרבה נשמות בני ישראל, ובכל זאת אומרים לו שלואבנים 

שניצלו בני ישראל, אך בפשטות אין כל נחמה בעצם מה ששפך חמתו על העצים ועל האבנים היינו בחורבן בית קדשנו 
 ותפארתנו.
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ונראה ביאור הדברים ביסוד ענין לקתה בכפלים דהא ודאי שהקב"ה מדקדק במידה כנגד מידה ולכל אחד כפי מעשיו 
עול צדיק וישר הוא, אמנם בענין הגלות של כלל ישראל ישנו ב' דברים יש גלות הגשמי שבחטאתיהם בדיוק רב ואין 
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הוכרחו לגלות מארצם ולארצות נכר באו ובודאי הוא גלות קשה עד מאד לאומה שנודדת מביתה ומארצה לבין הנכרים 
 וסובלים שם מרדיפות הגויים וכדומה וכל זה הוא מגלות הגשמי.

ואיתא בילקוט שמעוני ]מלכים ב ו בביתו ואומרה שאינה על מקומה היא סובלת מאד שהרי אמרו חז"ל וכל אדם שאינ
מו, דכמו שהמזג אויר ב[ חן המקום על יושביו, והיינו שיש לבני המקום חן מן מקומו הוא מפאת שהוא מקושר עם מקו

 ח ו[ שאמר להם משה למרגלים: "אמרבמדרש תנחומא ]שלבכל מקום שונה כן טבע כל מקום שונה כמו שאמרו חז"ל 
אוכלסין" ע"כ, וזה בעצמו  מגדלת ארץ ויש חלשים מגדלת ארץ ויש גבורים מגדלת ארץ יש בארץ מסתכלים היו להם

 שגולה מביתו מעירו ומקומו הוא ייסורים גשמיים ורוחניים גדולים והוא נופל מהכושר והיכולת שלו.

ואמנם אצל בני ישראל הרי על ידי שגלו מארצם ונחרב בית מקדשנו ותפארתנו הרי הגלות היא כפולה שלא רק שהם 
סובלים בגשמיות אלא אף בורחניות ייסוריהם הם גדולים עד מאד וזאת משום שאין הם יכולים לעבוד את השי"ת 

ת ואין להם מנוחה וממילא אין תורתם ותפילתם ולעסוק בתורה ובמצוות כדבעי ומוחם אינו פנוי כדבעי לעבודת השי"
חי ויש להם ירידה גדולה, ברוחניות ובגשמיות ולא כמו גלות של כל עם שהוא נעשית כראוי ונפלו ישראל מדחי אל ד

רק גדלות גשמי ולכן בזמן קצר שהם מתרגלים להמקום ומסתגלים אליו ומצליחים שם ובמשך הזמן הם מתבוללים שם 
 ייסורים, משא"כ בני ישראל שהם סובלים הרבה יותר ברוחניות. ואין להם יותר

ואף גם זאת שבזמן בית המקדש כשהיו ישראל בארצם הרי זכו להשראת השכינה בגלוי וכל אחד ראה בחוש השראת 
השכינה בבית המקדש על מכונו, שהרי בודאי יש דרגות הרבה בהשראת השכינה כמו שכתוב בספר רב פעלים ובשו"ת 

ביהודה, והדבר מוכח שהרי מצינו שעשר קדושות נתקדשה ארץ ישראל וירושלים ואף בפרשה דידן מצינו שיש נודע 
קדושת ערי מקלט שהם קולטים הרוצים בשוגג וקדושתם היא יותר משאר ערים, ובודאי בירושלים עיר הקודש שיש 

וכל קדושה היא בדרגת השראת חילוקים בקדושתה שיש הר הבית ויש עזרה ויש היכל וקודש וקודש הקדשים, 
השכינה יותר מהשניה וא"כ נמצא שכאשר גלו ישראל מארצם ובית קדשנו ותפארתנו היה לשריפת אש הרי אבדנו כל 

 ר עם ישראל בחשכות גדול ברוחניות.חמדה ובודאי נשא

ולכן גם בגלות עצמה בתחילה היה גם בחינת ראיה והשראת השכינה בגלות אבל כל זמן שהגלויות מתאחרות באלפי 
שכל מקום שגלו גלתה שכינה עמהם, ]כט.[ שנים ממקורם נעשה ההסתר יותר, ואף שאמרו חז"ל בגמרא מגילה 

עמהם", אולם ודאי שגלות בני ישראל  שכינה טמאים שהן בשעת אפילו טמאתם בתוך אתם יומא ]נו:[: "השכןובגמרא 
והשכינתא בגלותא הוא הכי חמור ועמוק מאד ואינם רואים ואינם שומעים מאומה מחמת ההסתר בעקבתא דמשיחא 

פנים הנורא והצרות ברוחניות ובגשמיות בעולם אשר הוא מזוהם וטמא שישנם אף הפגנות גאוה מה שזכורני מילדותי 
בשוק לרוב גנותם ואולם עתה הופך הדבר לכאילו מותר וזה מראה עד כמה העולם מזוהם  שהיו תולים אותם אנשים

 וטמא בדורותינו הי"ו.

ואף הדורות יורדים מדור אל דור ותרד פלאים וכל דור יותר ויותר חשוך ברוחניות ואף דורותינו אינם בהשוואה כלל 
ודאי משפיע על עבודת בני ישראל שלא יוכלו לעבוד לדורות הקודמים והטומאה מתפשטת בעולם באופן נורא וכל זה 

י ישראל בעמק הבכא בגלותם את השי"ת כפי רצון לבבם וכל אלו הם ייסורים גודלים ונוראים ברוחניות שעוברים בנ
 הנוראה, וייסורי בני ישראל הם מייסורי שכינתא בגלותא.

גלו מארצם לארצות נכר ונרדפו שם בידי הגויים וזהו ביאור ענין לקתה בכפלים היינו שמלבד מה שלקו בגשמיות ש
הנה מלבד זאת הרי נשמתם בגלות ונמצאים בעומק החשכות ואין רואים כלום ונפלו למצב שפל מאד ברוחניות בלא 

 השגות ובלא הרגשות ובלא קרבת אלקים וזהו ענין לקתה בכפלים שהם יייסורי הנפש.

 ה

נחמו בכפלים וענין הנחמה בכפליים הביאור הוא שאף שבאמת כלל ואכן על זאת באה הנחמה נחמו נחמו עמי ונת
ישראל נמצאים בהסתר בתוך הסתר ובחשכות גלות נוראה ביותר, מכל מקום צריך לידע אשר דוקא בתוך הגלות 
ובעמק הבכא ומתוך כל הייסורים הרוחניים והגשמיים הרי כל זאת גורם שהם עובדים את השי"ת מתוך קשיים גדולים 

מים, וכל זאת עושים על אף שאין רואים ואין להם השגות גדולות, מכל מקום עובדים את השי"ת באמונה ועצו
ובתמימות וגם על אף שאינם יכולים לעשות הרבה מכל מקום המעט שהם עושים הרי הוא חשוב עד מאד בעיני 

 ה זו היא דוקא מתוך ייסורי הגלות,השי"ת וכמו שיתבאר להלן וחשיבות עצומ

שפירש אא"ז בסה"ק דברי בינה ]פרשת וילך[ שישנו הכלל משפטי ד' אמת צדקו יחדיו שבשמים לוקחים בחשבון  וכמו
"דהנה כתיב ]תהלים יט י[: "משפטי ה' אמת צדקו יחדיו". כי אם במשפט הכל מסביב לנענש כגון אביו וכדומה וזל"ק: 

צער ויסורים יגיע לו לאדם מזה הגזירה, ואם הולך  השם יתברך גוזר איזה דבר על האדם, אזי כביכול הוא שוקל כמה



 ד
 

אצל החכם, אזי משתתף עמו בזה הצער, ומרגיש בעצמו זה הצער, ועל ידי זה נוטל חלק מן הצער הזה, ומקטין בזה 
, עכל"ק", וכן איתא בשם חו"ז הרה"ק רבי מאיר מפרמישלאן זיעוכ"י צערו של האדם הבא לפניו ונתבטל הגזירה"

הכתוב ]תהלים יט[: "משפטי ה' אמת צדקו יחדיו". דהנה מלך בשר ודם כשצריך להעניש מי שמרד בו,  פירשוזל"ק:" 
אין ביכולתו להתחשב עם צער קרוביו וידידיו של זה המורד, שהרי כשיענישנו יצטערו והם הרי לא חטאו לפניו, כי 

, היינו שמשפטי ה' יתברך בעצמו, אמת כל כולם אבל "משפטי ה' צדקו יחדיו" הוא דן את הנידון לפניו, וזהו עונשו.
בתכלית האמת, וצדקו יחדיו, וצודקים לכל הסובבים אותו יחדיו, הן במשפחתו, אחיו ואחיותיו הוריו וקרוביו, כל מי 

 " עכל"ק.שיש לו עגמת נפש ולו הקטנה ביותר מצערו הוא באמת וצדק

]דעות ום בקיום התורה והמצוות בגלות שהרי כתב הרמב"ם וכמו כן לוקחים את כל הקשיים שבני ישראל עוברים הי
מדינתו"  אנשי כמנהג נוהג נווהג וחביריו ריעיו אחר ובמעשיו בדעותיו נמשך להיות אדם של ברייתו פ"ו ה"א[: "דרך

ומכל שכן אחרי שנמשך האדם אחר אנשי כל העולם, וקל וחומר הקשיים שנגרם לעסוק ברוחניות בעולם גשמי ומלא 
ות ועוד מלא טומאה וזוהמה שהם מטמאים גם את אויר הנשימה של העולם שאנו נושמים וכמה זה גורם לקשיים תאו

 בעשיית וקיום התורה ומצוותיה והרבה יש להאריך בזה ואין כאן המקום.

אין וזהו ענין הנחמה בכפליים שאף מה שעוברים הקשיים והנפילות הגדולות ברוחניות כל זה הוא מרומם אותם עד ל
 שיעור וגורם נחת רוח הכי גדול ששייך לאביהם שבשמים.

ועל זה אומר הכתוב נחמו נחמו עמי יאמר אלקיכם היינו שתתנחמו שאף שבאמת גדולה וכבדה היא עד מאד עומק 
שאול הגלות, ואף שאתם מתייסרים עד מאד בעבודת השי"ת, הרי תדעו שלא לריק יגיעתכם וכל התורה והתפילה 

ת שאתם עובדים בעמק הבכא ובקשיים הגדולים ובהסתרה מתוך אמונה ותמימות הרי היא גדולה עד ועבודת השי"
מאד בשמים ואף ביותר משנים קדמוניות וגורמת נחת רוח למעלה אף ביותר מזמן בית המקדש כמו שיוכח בעזהשי"ת 

 לקמן.

זיעועכ"י שנתקשה דהנה מצינו ג'  ובנתיב הדברים נראה לבאר מה שנתקשה בספה"ק קדושת לוי מהרה"ק מברדיטשוב
פעמים בשנה שקורים את עשרת הדברות האחת היא בשבת יתרו שזהו זמן הקריאה של מתן תורה, וכן בחג השבועות 
שהוא חג מתן תורה והשלישית בפרשה זו פרשת ואתחנן, והדבר תמוה מדוע דוקא בשבת זו ג"כ קוראים את עשרת 

 הקדוש נתן בשבועות כי, הדברות עשרת כן גם קורין ובשבועות, הדברות שרתע קורין נחמו הדברות וזל"ק: "בשבת
 עשרת קורין לכן תצא מאתי חדשה תורה( ד,נא ישעיה) כתיב צדקינו משיח כשיבא וכן, לישראל תורה הוא ברוך

 נחמו" עכל"ק. בשבת הדברות

ן מתן תורה דוקא בשבת זו של שבת ואמנם לפי מה דנתבאר יש לבאר היטב מדוע קורים עשרת הדברות ומזכירים עני
נחמו משום שאכן דוקא בגלותם הנוראה של בני ישראל נתגלה בחינה חדשה של מתן תורה שאף שבודאי תורה זו היא 
הנתונה למשה רבינו ע"ה וזאת התורה לא תהא מוחלפת ולא תהא תורה אחרת מאת הבורא יתברך שמו מכל מקום 

לות מתגלית בה חידושים ודברים נפלאים ושעשועים גדולים אשר מעולם לא בתורה זו עצמה שכאשר בני ישראל בג
היו כל זה מתגלה בבחינת קיום התורה אשר מקיימים בני ישראל בגלות על כן דוקא אחר תשעה באב שהוא יום 

 החורבן וממנו יצאו בני ישראל לגלותם הקשה הרי מיד קוראים דוקא בפרשה זו את עשרת הדברות.

 ו

ויסוד הדברים נראה לבאר דהנה דבר זה ברור דקיימא לן דכל דבר שנותן הקב"ה לבני אדם על הארץ אינו לוקח זאת 
 נס היה גדול מהם לעולם וכמו שאיתא בגמרא תענית ]כה.[ לגבי הנסים שנעשו לרבי חנינא בן דוסא ואיתא שם: "תנא

ע"כ, הרי לנו כלל גדול ויסוד שמה שנותנים מן שמיא אין  שקלי" לא מישקל יהבי דמיהב דגמירי הראשון מן יותר אחרון
לוקחים בחזרה, ועל יסוד זה חידש מרן הבעל שם טוב הקדוש זיעועכ"י שהאור הגנוז שגנזו הקב"ה לא נעלם אלא 

 טוב כי האור את אלהים השי"ת גנזו בתורה הקדושה וכדאיתא בספה"ק דגל מחנה אפרים ]בראשית[ וזל"ק: "וירא
 היכן, ה"זלה ע"נ זקני אבי מאדוני ושמעתי', כו לצדיקים וגנזו לגנזו טוב כי( א"ופי ג"פ רבתי) במדרש ואיתא', ווג ויבדל

 שיש, התורה ידי על היינו ההוא באור ודור דור בכל צדיקים משתמשים ולכן, בתורה גנזו י"שהש ואמר, ההוא האור נגנז
סופו" עכל"ק, וכמו כן יוצא לדברינו שכל המדרגות וכל הדברים  ועד העולם מסוף בו להסתכל שיכולין, האור אותו בה

 הנפלאים שהיו יכולים להשיג בזמן בית המקדש אף בזמן הזה שייך להגיע אליו אלא שהוא בהסתר.

וידוע דברי אא"ז היהודי הקדוש זיעועכ"י שפירש הסליחה שחיבר רבינו גרשום מאור הגולה: "העיר הקודש והמחוזות 
לביזות, וכל מחמדיה טבועות וגנוזות, ואין שיור רק התורה הזאת" ופירש דאין הכוונה שכל הדברים היו לחרפה ו

נעלמו לגמרי ח"ו ואין לנו שיור רק את התורה אלא אדרבה כל כלי המקדש הארון ומנורה ושולחן וכל מחמדיה שהיו 
דושה ועל ידי לימוד התורה לשמה זוכים לכל לנו מימי קדם כולם נגנזו והרי הם נמצאים וקיימים והם גנוזים בתורה הק



 ה
 

אלו הדברים והדרגות של בית המקדש וזהו "ואין שיור רק התורה הזאת" היינו שעל ידי התורה נשארו לנו כל הדברים 
"ואין לנו שיור רק את התורה הזאת". ובפשטות הפירוש הוא: וכל הקדושות וזל"ק: ]ספר היהודי הקדוש עמ' קפז[ 

שאחר חורבן בית המקדש לא נשאר לנו רק התורה הקדושה. וזקני זצוקללה"ה פירש שאין הכוונה שנשארנו רק עם 
התורה הקדושה, כי אם כן הרי זה ממעט מערך תורה הקדושה, שנחשבת למעט לעומת מה שהיה לכלל ישראל. אלא 

: שעכשיו אין לנו שיור רק התורה הזאת היינו: שבזמן הזה כל הדברים וההשפעות שהיו בבית המקדש, הכוונה היא
 " עכל"ק.הכול נכלל בתורה הקדושה

ונמצא מדבריו הקדושים שאף שישראל הלכו בגולה ואבדו כל כלי חמדה, אך הכל נשאר ונגנז בתורה הקדושה 
 וך ההסתר בה נגנז כח בית המקדש.ולדברינו נתבאר דדוקא בתורה של הגלות שהיא בת

 שר ומיכאל בנוי מזבח זה רב אמר גידל ר"א ישראל על זאת ומבוארים הדברים להדיא בגמרא מנחות ]קי:[: "לעולם
 הכתוב עליהם מעלה עבודה בהלכות העסוקין חכמים תלמידי אלו אמר יוחנן ורבי קרבן עליו ומקריב עומד הגדול
 בתורה העוסק כל ולאשם ולחטאת למנחה לעולה התורה זאת דכתיב מאי לקיש ריש אמר בימיהם מקדש נבנה כאילו
 העוסק כל רבא אמר אלא ליה מיבעי ומנחה עולה למנחה לעולה האי רבא אמר ואשם חטאת מנחה עולה הקריב כאילו

 תורת וזאת החטאת תורת זאת דכתיב מאי יצחק רבי אמר אשם ולא מנחה ולא( חטאת ולא) עולה לא צריך אינו בתורה
 אשם" ע"כ. הקריב כאילו אשם בתורת העוסק וכל חטאת הקריב כאילו חטאת בתורת העוסק כל האשם

ועד כדי כך גדול הענין של העוסק בתורת כאילו הקריב שבספר חקרי לב ]או"ח סי' ב[ חקר אם יבנה המקדש יהא 
דברי בענין זה נכנסתי לבית הספק, למה  "ומידיצריך להביא חטאת אחר שכבר עסק בזמן הגלות בתורת חטאת וז"ל: 

שאמרו רז"ל, וכן כתבו הטור ושו"ע, דקריאת הקרבנות חשוב כהקרבת קרבן. אם יהיה לאדם חיוב חטאת או אשם, 
וכבר קרא פרשת חטאת ואשם, לכשיבנה בית המקדש במהרה בימינו אם חייב להביא, או דילמא כבר נפטר והוי חולין 

 " עכ"ל. בעזרה כו'

 אלישע בן ישמעאל אני פנקסו על וכתב והטה קרא אומר נתן שהביאו ראיה מדברי הגמרא בשבת ]יב.[: "רביויש 
שמנה" ע"כ, ומשמע מזה שעדיין צריך להביא חטאת  חטאת אביא המקדש בית לכשיבנה בשבת נר והטיתי קריתי

לכשיבנה המקדש, אולם האחרונים דחו הראיה שהרי משמע מדברי הגמרא שכתב אביא חטאת שמנה והיינו שאף 
שבאמת כבר יצא ידי חטאת בעוסקו בתורת חטאת אלא שכדי להביא ביתר הידור כתב שיביא חטאת שמנה היינו 

ו בגמרא לגבי קרבן עולה ויורד שבאם הביא עני קרבן יורד ואח"כ העשיר רשאי להביא חטאת בהידור יותר וכמו שמצינ
חטאת כשבה או שעירה מחמת שהוא יותר מהודר וא"כ נמצא דאדרבה מוכח בגמרא דבאמת יוצא מעיקר דין הקרבן 

 בעוסקו בתורת חטאת בזמן הגלות אלא שלהידור יותר יביא בזמן המקדש חטאת שמנה.

להביא שאמירת הקרבנות היא ממש כמו ההקרבה בבית המקדש מדברי הבית יוסף ]סי' קלג[ שהביא  ועוד ראיה יש
בשם מהר"י אבוהב שיש להזהר לומר פיטום הקטורת אך ורק מתוך הכתב שמא יחסר מסממניה והרי הוא כמו 

 הקטורת פיטום מרלו שאין ל"ז אבוהב י"מהר הגדול רבינו בהקטרה שחמור עד מאד להחסיר בסממניה וז"ל: "כתב
 אומרים אין הטעם שמזה ואולי בהקטרה כמו בקריאה מיתה חייב ויהא מהסמנים אחד יחסר שמא הכתב מתוך אלא
הלכות" ע"כ ומזה  בעל בשם שכתב חיים ארחות דברי והם כ"ע הקרבנות פרשת שאומרים פ"אע מקומות במקצת אותו

 המקדש.נראה עד כמה האמירה היא כמו ההקרבה ממש בבית 

ולכן גם באמירת הקטורת יש להזהר שלא להחסיר אות אחת, והוא שייך רק אם נאמר שגם בזמן הזה על ידי אמירת 
הקטורת הוא ממש מקריב קטורת ולא שאמירתם היא זכר להקטרת הקטורת מה שהיה פעם בזמן בית המקדש אלא 

 הוא ממש כמקריב אף בזמן הזה.

שהעוסק בתורת חטאת כאילו הקריב חטאת לא נאמר אלא דוקא בזמן הגלות  ואולם הא פשיטא לגמרי שכל דין זה
שאין בית ואין קרבן ובזמן זה של חשכות הגלות נתגלה ענין הנשגב הזה שבאמירת חטאת לבד יצא ידי חובת הקרבן 

ירת או כאילו הקריב קרבן ממש, ואולם בזמן בית המקדש באם נתחייב בקרבן ודאי אין שייך שיצא ידי חובתו באמ
לימוד פרשת הקרבן אלא מוכרח להביא במעשה המצוה והקרבן, ונמצא דאכן בזמן הגלות ישנו כח מיוחד שאפילו 
בדברים קטנים שהאדם עושה הרי הוא נחשב לדברים עצומים ובאמירת פיו בלבד נעשה כאילו הקריב קרבן וכבר יצא 

 ידי חובתו בכך.

 ז

עבודת איש הישראלי בזמן הגלות מדברי דו"ז בעל ארון עדות זי"עועכ"י  ואעידה עלי עדים נאמנים עד כמה גדול כח
לכאורה הלא גם בקדש הקדשים היה זהב כמו הכפורת והכרובים, ולמה אשר כתב בפרשת אחרי וזל"ק: ]עמ' צג[ "



 ו
 

כ להורות שכל עבודת יוה" הקפיד דוקא על בגדי הכהן גדול שלא יהיו אלא פשתים. אך פשתי"ם אותיות שפתי"ם,
הנעשה לפני ולפנים אפשר לעשות גם לדורות בתורה ותפלה עבודת שפתי"ם, על דרך: ונשלמה פרים שפתינו ]הושע 

והעושה עבודה בשלימות הוא ממש בבחינת כהן גדול ביום הכפורים, ויכול לפעול ישועות עבור ישראל, ולא רק  יד[,
ש היה יכול להיות זמן מוגבל מתי יבוא אל הקודש ביוה"כ אלא גם בשאר ימות השנה בכל עת תמיד, כי בזמן המקד

פנימה. אבל עתה בזמן הזה שאין לנו מקדש וישראל שרויין בצער ר"ל וצריכים לישועה בכל עת ובכל שעה, אין שום 
הגבלה כלל, ויכול אדם לשפוך שיחו לפני ד' בכל עת שירצה. ועל ענין זה התפלל דוד המלך ע"ה ואמר: ואני תפלתי לך 

רצון. פירוש: שזאת היתה תפלתו, שכאשר יהיו ישראל בגולה יהיה תמיד עת רצון ולא יצטרכו להמתין על יום  ה' עת
 " עכל"ק.הכיפורים דוקא, רק מתי שיקראו תעשה להם עת הרצון של יום הכיפורים ותקבל שועתם ותושיעם, והבן

ומבואר מדבריו הקדושים שמה שהיה בזמן המקדש פעם אחת בשנה היינו שהיה דוקא ביום המקודש ביותר ובמקוום 
המקודש ביותר ובאיש הקדוש ביותר ביום הכפורים לפני ולפנים, הרי כל זה נוהג כהיום אצל כל איש ישראל שבכל 

 תפילה ותפילה שלו נחשב ככהן גדול לפני ולפנים ביום הכפורים.

בודאי סיבת הדברים הוא לפי הנתבאר אשר בימים הקדמונים בימי בית המקדש לא זכו ישראל לבחינה ודרגה כזו ו
אלא פעם אחת בשנה על ידי הכהן הגדול בבית קדשי הקדשים, ואולם דדוקא בימי הגלות והחשכות הגדולה אשר כל 

יבות עבודת בני ישראל גדולה היא עד למאד כך קשה עבודת השי"ת ונסיונות הרוחניים הם לאין שיעור דוקא אז חש
ועל כן חשובה עבודת איש הישראלי וכל תפילתו כתפילת הכהן הגדול לפני ולפנים ביום הקדוש, וכל זה מחמת גודל 

 חשיב השי"ת את העבודה בזמנים אלו.החשיבות והחביבות שמ

שנחמת בני ישראל בזמן הזה בגלות הנורא  וכמו שנתבאר שישנו חיוב להזהר בכל מילה באמירת הקטורת, ויוצא לפי"ז
שהם יכולים כל אחד מבני ישראל להקריב קרבנות ולא רק כהנים, וגם שירתם בשבתות ובימי שמחה חשובים כמו 

לוויים בבית המקדש שהיה על מקומו, וכל אחר מבני ישראל יכול עתה להקריב כל מיני הקרבנות חטאת שירת ה
ו לעשות עבודת הכהן גדול שהיה ביום הכפורים לפני ולפנים וזאת יכול כל אחד בכל ועולה אף שאינו מחוייב ואפיל

 עת ובכל זמן והרבה יש להאריך בזה ואין כאן מקומו.

 הן וקפויין הזה בעולם הן שיקרין אדם בני אלו אמר לוי בן יהושע והדברים מבוארים להדיא בגמרא פסחים ]נ.[: "ורבי
 עולם ליה אמר חזית מאי אבוה ליה אמר הדר כי ואיתנגיד חלש לוי בן יהושע דרבי יהבר יוסף דרב הא כי הבא לעולם

 ראית" ע"כ. ברור עולם בני לו אמר למעלה ותחתונים למטה עליונים ראיתי הפוך

וכבר ביארנו כמה פעמים דודאי אין צריך לומר הפירוש הפשוט שאנשים עשירים וכדומה שהיו בזה העולם לא אלו 
החשובים למעלה בשמים, אלא הכוונה שאנשים שהיו פשוטים ברוחניות ולא הגיעו לדרגות גבוהות בעולם הזה מכל 

 מקום מחמת יגיעתם הגדולה הם חשובים בשמים לאין ערוך. 

תבאר לא רק הכוונה לענין אנשים מסויימים שהם תחתונים בעולם הזה ועליונים מאד בעולם הבא, אלא אף והנה להנ
לדורות הדבר אמור שישנם דורות שבעולם הזה אינם חשובים כמו דורות אלו של עקבתא דמשיחא אשר ירדו פלאים 

 היו אחת אר בגמרא סוטה ]מח:[: "פעםעם ירידת הדורות ואף הגילויים שהיו בדורות קודמים לנו פסו והלכו וכמבו
 עליו שכינה שתשרה שראוי אחד אדם בכם יש ואמרה השמים מן קול בת עליהן נתנה ביריחו גוריא בית בעליית מסובין

 פעם ושוב עזרא של תלמידו עניו הי חסיד הי הספידוהו וכשמת הזקן בהלל עיניהם נתנו לכך ראוי דורו שאין אלא
 עליו שכינה שתשרה שראוי' א אדם בכם יש להן ואמרה השמים מן קול בת להן נתנה ביבנה בעלייה מסובין היו אחרת

הלל" ע"כ, הרי  של תלמידו חסיד הי עניו הי הספידוהו וכשמת הקטן בשמואל עיניהם נתנו לכך זכאין דורו שאין אלא
ירידת הדורות אף אותם שהיו ראויים שתשרה עליהם שכינה לא זכו משום מצב הדור שירד פלאים,  מבואר דמחמת

ואשר על כן דוקא דורות אלו שהם בחשכות נוראה וכל דבר קטן בעבודת השי"ת ובהתגברות היצר בא מתוך קשיים 
 גדולים ודוקא משום כך חשובים הם עד מאד בשמים והם בבחינה של תחתונים למעלה.

מה שגילה רב יוסף בן רבי יהושע בן לוי שראה עליונים למטה, משום שלא היה קשה להם עבודת השי"ת שהיו היינו ו
בעלי כשרון ועם נשמות נשגבות מה שאין כן אנשים פשוטים שהם עמלים לקיום התורה והמצוות ויש להם קשים 

הרי לפום צערא והקושי הוא השכר כמו שאמרו בקיומם ומניעות בכל זמן ומכל צד בכל מצב משא"כ אנשים העליונים ו
]אבות ה כב[ "לפום צערא אגרא" וכמו שנתבאר לעיל בגדר משפטי ד' אמת צדקו יחדיו דהיינו שאצל השי"ת חז"ל 

בחשבון, וכמו כן הוא גילה מה שראה בשמים שהתחתונים היינו דורות התחתונים הם יותר במעלה בקיום  לוקח הכל
 התורה ומצוות בזמנם מאשר הדורות העליונים והקדמונים.
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ומעתה נקל להבין אשר צריך כל איש ישראל לידע חשיבות עבודת השי"ת דוקא בדורות הקשים הללו של עקבתא 
מצוה שעושה ידע אשר חשיבותו גדולה עד מאד בשמים, וכמו שכתב מרן הבעל שם טוב הקדוש דמשיחא ובכל מצוה ו

 תמים להיות ה"ע ש"מריב ]צוואת הריב"ש הנהגות ישרות[ על המשנה "והוי זהיר במצוה קלה כבחמורה" וזל"ק: צוואה
 ולראות. מעט או רב הן מוסר שיעור יום בכל ללמוד ועיקר הדברים לשכוח שלא ועיקר, תמה עבודה, יתברך בעבודתו

, חמורה הן קלה הן מצוה מעשיית יום שום יניח ושלא, ישרות והנהגות טובות במדות ע"א לדרך תמיד עצמו את
 כבחמורה קלה ממצוה ותאיר תזהיר הנשמה ל"ר יזהירו והמשכילים מלשון זהיר' פי' וכו קלה במצוה זהיר הוי וסימנך

 בעי" ע"כ. ליבא רחמנא כי

דאכן זוהי החשיבות של דורות הללו שאף מצוה קלה יכול האדם להזהיר ולהאיר בשמים ממעל ואף בנפש ונמצא 
 האדם פנימה אף בדבר קטן יוכל לתקן עצמו ולהאיר את נפשו. 

וכן כתב מפורש בסה"ק חלקת יהושע לכ"ק אאמו"ר זצוקלל"ה זיעוכ"י בפרשה דידן: "ואתחנן אל ד' בעת ההיא לאמר 
בינו ע"ה בעת בעקבתא דמשיחא שיקבל תפילות אף שיהיה באמירה בעלמא דיבור פה בלבד" עכל"ק, שהתפלל משה ר

וכן בפרשת עקב כתב דאף על ידי תנועת אמת יכול לתקן ולהעלות כל המעשים לטובה וזל"ק: "א"י עקב מרמז על 
 ל"ק.אמת כדאיתא קושטא קאי על ידי תנועת אמת יכולים לגרור כל המעשים לטובה אכי"ר עכ

ועוד בחינה שרואים שאפשר אף בדורות הללו לידבק בשכינה לגמרי על ידי יגיעת ולימוד התורה וכמו שכתב בפני 
 לאדם אפשר וכי יהושע בכתובות ]קיא[ שכתב על מה דאיתא שם בגמרא וכי אפשר לידבק בשכינה וכתב וז"ל: "שם

 דכתיב ג"אע דודאי פירושו נראה'. כו ח"לת תוב המשיא כל אלא אוכלה אש אלהיך' ה כי והכתיב בשכינה לידבק
 כ"ג ונקרא מפיו שיוציא התורה הבל י"ע בשכינה מדבק ח"ת שהוא דמי אפשר ה"אפ אוכלה אש אלקיך' ה כי בשכינה

 אלהיך' ה את דדרשינן והיינו ממש ה"להקב לו שותפין שנעשו אשכחן דוכתי ובכמה כאש דברי כה הלא שנאמר אש
 להיות לזה זוכה אדם כל דלאו היום כולכם חיים הדבקים ואתם דכתיב אהא שפיר הכא מקשה דאכתי אלא ח"ת לרבות

 נצבים דאתם קרא כדמשמע גמורים ח"ת היו שלא וכמה כמה בהם נמצאו במדבר שהיו דיעה דור באותו אף גמור ח"ת
 חלק לו שיש י"ע בשכינה לדבק אפשר נמי פרקמטיא והעושה ח"לת בתו המשיא דכל שפיר לה דריש ה"מש כולכם
לי" עכ"ל, ומזה מוכח עד כמה אפשר בדורות אלו אף לידבק  נראה כן, הגורם שהוא כיון ח"הת של פיו הבל באותו

 בשכינה ולהיות בבחינת אש ובבחינת שותפים להקב"ה ממש.

שמתפלל רבות ועוד מעלה גדולה יש בדורות הנמוכים של הגלות הוא מה דאיתא בספרים הקדושים אשר יש והאדם 
בלא כוונה ומכל מקום באם יתפלל תפילה אחת בכוונה יכול על ידה להעלות את כל התפילות שהתפלל עד היום בלא 
כוונה, והדברים אמורים אף בשאר מצוות שבמצוה אחת כדבעי יכול האדם להעלות ולתקן מצוות רבות שתיקן בלא 

 הכוונה הרצויה.

ת וכמו שאומרים בליל שבת קודש "שתרחמני עוד בגלותי לגאלני" והיינו ששייך ובחינה זו היא בחינה של גאולה פרטי
שיהא האדם נגאל בתוך הגלות שכמו שיש גאולה כללית כך יש גאולה פרטית והאדם יכול לגאול את כל המצוות 
שעשה, ובזמן שהאדם בהתעוררות ושב בתשובה ומשתדל בכל כחו בעבודת השי"ת הרי זוכה לתקן אף מעשיו 

 קודמים ולעלות הכל שיהא לרצון לפני השי"ת.ה

וידוע מה דאיתא בספרים הקדושים שכאשר יבוא מלך המשיח יתקן את הכל וכל המעשים שעשו ישראל בגלותם 
יזהירו כל מצוותיהם באור גדול שיאיר בציון ואז יראו הכל את גודל חשיבות עבודתם של בני ישראל בכל אורך שנות 

 שמים ובארץ.גלותם וכל מה שפעלו ב

וראיה לדברים שהרי מצינו כן בגאולת מצרים שהיתה שורש כל הגאולות שהרי גלות מצרים היתה שורש כל הגלויות 
וכמו כן גאולת מצרים היתה שורש כל הגאולות, ומצינו בגלות מצרים שהבטיח הקב"ה לאברהם אבינו ]בראשית טז 

לא להם ועבדום וענו אותם ארבע מאות שנה וגם את הגוי אשר יג[: "ויאמר לאברם ידע תדע כי גר יהיה זרעך בארץ 
 יעבדו דן אנכי ואחרי כן יצאו ברכוש גדול".

 וענין רכוש גדול הוא כולל בגשמיות וברוחניות שכמו שמצינו בגשמיות שאמר הקב"ה ]שמות ג כב[: "ושאלה אשה
משכנתה ומגרת ביתה כלי כסף וכלי זהב ושמלות ושמתם על בניכם ועל בנותיכם ונצלתם את מצרים" וכן עשו ויצאו 
ממצרים ברכוש גדול ורב וכן בקריעת ים סוף שיצאו עם ביזה הים, והרי פשיטא שהרכוש גדול הוא ג"כ ברוחניות 

ו בגלות ועכשיו נגאלו כל ניצוצות הקדושה וזכו שיצאו וגאלו ממצרים את כל המצוות שעשו במצרים ועד עכשיו הי
ישראל לדרגות גבוהות ועצומות וכמו שמצינו בקריעת ים סוף שהגיעו ישראל לדרגת נביאים וראתה שפחה על הים 
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מה שלא ראה יחזקאל בן בוזי וכל זה מהרכוש גדול הרוחני שנגאל בגאולת ישראל ממצרים, וכמו כן יזכו בני ישראל 
אשר יבוא מלך המשיח ויגאלם הרי יגאלו ג"כ כל המצוות והמעשים טובים והתורה הקדושה שקיימו בני לעתיד לבוא כ

ישראל במסירות נפש ובקשיים גדולים רוחנייים וגשמיים בכל אורך גלותם הרי יזהירו כל אלו כזוהר הרקיע ויאיר 
 בעולם כולו.

רה ומצוות שלא נעשו כתיקונם כמו שישנה בחינה של וגם רק בזמן הגלות יש כח בבני ישראל לתקן ולהחזיר כל התו
גאולה שלימה בביאת המשיח לכלל ישראל לכלל ולפרט ברוחניות ובגשמיות כמו שנתבאר כן ישנה בחינה של גאולה 
פרטית כמו שאנו אומרים בליל שבת קודש "שתרחמני עוד בגלותי לגאלני" שהוא גאולה בפרטות וכן איתא בספרים 

 מו כן יש כח לכל אחד ואחד לגאול ולתקן את התורה ומצוות ואת התפילות שלו.הקדושים, הרי כ

ועוד נתחדש בעזהי"ת בכותבי הדברים הללו שהרי ידוע שהסטרא אחרא חיותו הוא שיונק מהתורה ומצוות ותפילות 
בבני ישראל  בני ישראל וכו' וכמו שמובא ענין זה הרבה בספרים הקדושים של החלקת יהושע, ונראה שבגלות יש כח

 לבין ישראל את הוא ברוך הקדוש הגלה לא אלעזר רבי פסחים ]פו:[: "אמרלהוציא בלעם מפיהם והוא מרומז בגמרא 
 כורין" ע"כ. כמה להכניס אלא סאה זורע אדם כלום בארץ לי וזרעתיה שנאמר גרים עליהם שיתוספו כדי אלא האומות

נשמות ישראל שנכנסו לתוך הגויים ואם יש בכח בני ישראל במיוחד בעת הגלות להוציא  וכידוע שגרים הם מכח
 יבמות ]כד:[: "תנונשמות בני ישראל שנבלעו בין הגויים מה שאי אפשר היה לעשות בימי שלמה ודוד וכדאיתא בגמרא 

שלמה" ואף שהטעם של הגמרא בימי  ולא דוד בימי לא גרים קבלו לא בו כיוצא המשיח לימות גרים מקבלין אין רבנן
הוא מפני שאינם מתגיירים בהכרת אמת אלקי ישראל והתורה הקדושה אלא מפאת גדולתן של ישראל שרוצים ליהנות 
מכך, מכל מקום נראה שגנוז בזה גם הטעם שרק כאשר בני ישראל הם בעצמם בגלות בין הגויים והם בשפל המדרגות 

 רוחני שלהם בכח הזה הוא להוציא נשמות ישראל שנפלו בתוך שאול תחתיות.ברו"ג ומחזיקים מעמד בגלות הגשמי וה

ואפשר שבזמן בית ומעתה בודאי שיש להם כח להוציא בלעם של התורה והמצוות שחטפו הסטרא אחרא מהם 
ז המקדש כמו בימי שלמה ודוד שלא יכלו לגייר גרים כמו כן לא יכלו להוציא בלעם מפי הסטרא אחרא, וכבר גילה אא"

בעל התולדות אדם זיעוכ"י שסיבת אריכות הגלות של בני ישראל בגלות הוא לתקן כל נשמות ישראל לבל יהא נידח 
וכמו שפירש כ"ק אאמו"ר זצוקלל"ה על "כי לא ידח ממנו נידח" שהוא בדרגה נמוכה עד מאד וכל מעשיו הם ממנו נידח 

 בבחינת נידח מכל מקום יתוקן הכל וזהו אף הנדחים.

ובזה נראה לפרש הפסוק נחמו נחמו עמי יאמר אלקיכם וביארנו דהנחמה בכפליים הוא שאף שנפלו ברוחניות נפילות 
גדולות כמו שנתבאר בירידת הדורות מכל מקום חשובה עבודתם עד למאד ואף בחינת האלקות שבהם וכל עבודת 

האלקות שבכם חשובה היא עד למאד וכמו השי"ת שלהם תתגלה חשיבותה לאין ערוך וזהו בחינת יאמר אלקיכם שאף 
 שנתבאר.

החתם סופר זי"ע  יתלמידהרה"ק רבי שמעון דייטש זצולקל"ה ממ]ברכות פרק הרואה ס:[ ומצאתי בסה"ק אמרי שפר 
הנה תפילת עלינו לשבח שאומר איש ישראל כמה פעמים בכל יום, והנה אם נחשוב באיזה זמן שהביא בשמו שאמר ד

רת עלינו לשבח הרי במושכל ראשון נראה לנו שהוא חשוב ביותר בראש השנה וביום הכפורים הכי גדול וחשוב אמי
וכדומה, אמנם דעת החתם סופר הקדוש לא כן היתה אלא הוא חידש שעיקר מעלת אמירת עלינו לשבח הוא דוקא 

יות והרוחניות אחר התפילה בתשעה באב שמזכירים כל הקינות ובוכים על שפלותם של ישראל וכל צרותיהם הגשמ
ואיך ירדנו פלאים ונדרפנו על צווארנו ושמם בית מקדשנו ונפלה עטרת ראשנו והנה על אף הכל ובמצבים הנוראים 
ביותר קמים ישראל ואומרים עלינו לשבח לאדון הכל שלא שם חלקנו כהם וגורלנו ככל המונם אלא אנו זוכים 

היא הגדולה ביותר שבתפילות שעם כל הצער והייסורים להשתחוות לפניו יתברך ולהודות לשמו הרי תפילה זו 
 שעוברים בני ישראל הם עומדים ומשבחים שזכו להיות מחלקו יתברך וזאת היא העבודה החשובה ביותר לפניו יתברך.

וזל"ק: "וכיוצא בדבר שמעתי לימוד שיחת חולין ממורי ז"ל בא וראה ביום תשעה באב שמתפלשין בעפר ויושבים 
ו כל בית ישראל מן העפר ומן הבכי ויאמרו עלינו לשבח לאדון הכל שלא עשנו כגויי הארצות ולא שמנו לארץ ויקומ

כמשפחות האדמה, והרי לכולן טוב יותר מלנו ואין זה חידוש מכל השנה כשאין מתמרמרין על אבדן מולדתינו וארצנו 
ו כגויי הארצות ולא שם חלקינו כהם" אבל אפילו בט"ב ביום החושך ואפילה ההוא אנו משבחין ומודין שלא עשנ

 עכל"ק.

ומדברי החתם סופר הק' רואים שמעלת עלינו לשבח אינו דוקא בזמנים של יום כפור וראש השנה שהם אז במעלה 
גבוהה מאד, אלא דוקא בזמנים הנמוכים שבני ישראל הם בשברון לב ובשפלות כמוצאי תשעה באב אז עלינו לשבח 

 היא ברום המעלות.
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מש הוא כמו שנתבאר מדברי קדשו של החתם סופר מעלת בני ישראל בגלויות ובפרט בגלות הנורא של עקבתא וכן מ
דמשיחא הוא ברום הכחות והמעלות שיכול ילוד אשה להגיע, אך צריך להבין ולהשכיל לנצל את הזמן הזה ולא להיות 

ה שוה כלום והוא כאפס נגד הדורות משוכנע על ידי היצר הרע שמתגבר לשכנע אותנו שעבודת השי"ת שלנו אינ
הראשונים שכל דבריו שקר וכזב שהרי אפילו דבר קטן וגם דברים בלי כוונה דוקא בזמן הזה שהוא עת רעב ברוחניות 

 וכו' כנ"ל לכן כל דבר קטן שוה הרבה מאד מדבר גדול שהיה בזמן שפע ברו"ג וכו'.

 ששמעתי ד""ע יטש זיעוכ"י בפרשת וישב שכתב וזל"ק:וכמו שהביא בסה"ק נועם אלימלך בשם רבו הרה"ק ממעזר
 אדם בני יש המר בגלות אנחנו אשר שכעת רואים שאנו והוא ה"זלה ראויני ק"דק המגיד הרב ו"אדומ מפי מתוק משל

 ורוח הנבואה שישיגו כדי כידוע רב והתבודדות השבעות צריכין שהיו הנביאים מבימי יותר בקל הקודש לרוח שזוכים
 המלך אוהב איזה ויבא שלו בפלטין בחצירו בביתו כבודו במקום שהוא המלך למשל ומתוק נפלא משל ואמר. הקודש
 אחרים לבית שלו מפלטין לצאת מלך של כבוד זה אין כי המלך עליו יכעוס בוודאי אזי לביתו לסעודתו להזמינו וירצה

 מליצים ויעמיד הכנות כל שיכין עד לביתו המלך את שיזמין אפשרי ובלתי. למאוד עד גדולה הסעודה יהיה אם גם
 כאשר אזי בדרך ללון ורוצה בדרך נוסע כשהמלך אבל. לסעודתו שיבא המלך בעיני חן שימצא גדולים ופרקליטין

 מובן והנמשל שם ללון מלונו בית זה אזי נקי רק הוא אם בכפר הוא המלון בית אם אף נקי באכסניא נקי מקום ימצא
 הקודש רוח לשאוב רוצה אדם היה אם אזי הקדשים קדשי בבית כבודו שכינת והיה קיים המקדש שבית בזמן ממילא

 בגלות עתה אבל. הקודש רוח שואבים היו ששם השואבה בית בשמחת שמצינו כמו גדולה עבודה צריך היה נביאות או
 לשכון דירה מקום מצוא מאוד ותשוקתה בארץ ונד נע היא הרבים ובעוונותינו עמנו גלתה קדושה השכינה הגם המר

 " עכל"ק.ח"ודפח דירתה היא שם אזי וחטאים מעבירות נקי רק שהוא אדם נקי מקום מנוח מצאה ואם. בה

ולכך כל דבר קטן כעת רצוי ועולה לנחת רוח גדולה להשי"ת דוקא בזמנים אלו של עקבתא דמשיחא של שכינתא 
 בגלותא הנורא.
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זיעועכ"י מצינו חידוש יותר שאף עצם הייסורים שבני ישראל עוברים בגלותם צריך ובדברי אא"ז בעל הדברי בינה 
שיהא מכוין האדם למעלה בעת הייסורים וזל"ק: ]איכה ד[ הביטו וראו אם יש מכאוב כמכאובי, אשר הוגה ד' ביום חרון 

ר מן הספר היינו אותי, אך אפשר אפו, ופירש רש"י ז"ל אשר הוגה ד' אותי וגם זה לשון יגון ולפירוש רש"י ז"ל עיקר חס
לומר כי באמת מוסב על השם יתברך כביכול גם כן, דהחילוק בעת שמביא השם יתברך פורעניות על האומות הוא 
שמחה למעלה וכמאמר הכתוב "באבוד רשעים רינה" וד' מלך אבדו גויים מארצו אבל פורעניות ישראל ח"ו יש צער 

ש ישראל בעת הייסורים מהצער למעלה, וכמאמר הגמרא ]סנהדרין מו[ בעת למעלה וזה צריך להיות עיקר צער אי
שאדם מצטער שכינה מה אומרת קלני מראשי וכו' וזה שהמקונן מצטער אשר הוגה ד' ביום חרון אפו שיוכל להיות 

וזה אם מוסר על כביכול גם כן שזה עיקר הצער שלנו והמכאוב מה שהשם יתברך יש לו צער מה שאין בכל אמה ולשון 
 יש מכאוב כמכאובי" עכל"ק.

וכעין זה כתב בבראשית ]פרשת ויחי[ על הפסוק לישועתך קויתי ד' וזל"ק: "לישועתך קויתי ד' ומתרגם ד' לפורקנך 
סברית סברית הוא לשון סבלנות וכמו שהוא התרגום איכה אשא לבדי איכדון אסבור בלחודי שבזה מקיימים העיקר 

לנות לקבל הכל באהבה ובלי להרהר אחרי השם יתברך וגם להשתתף בצער השכינה שזה צפית לישועה מה שיש לו סב
הוא העיקר אליו, והסבלנות שיש לו מצער השכינה כביכול וזה לפורקנך סברית כמו האדם שמקבל הצער עליו וסובל 

דברי קדשו שאף בכדי שיוקל לחבירו כך צריך להיות הסבלנות כדי להקל צער השכינה כביכול" עכל"ק, ומבואר ב
 כאשר עובר איש הישראלי איזה צער ח"ו צריך לכוין שבזה מקל על צער השכינה וזה עיקר מטרת כל הייסורים.

 יש דהנה לפרש נראה' וכו ראש את תשא וכמו כן איתא בסה"ק נועם אלימלך זיעוכ"י שכתב בפרשת כי תשא וזל"ק: "כי
#  להם שיטיב לעצמם חוששים אם כי' וכו ואהבת הכתוב כמאמר חבריהם ודוחק צרות על משגיחין אין אשר אדם בני
 על לא אבל טובה היא הזאת הבחינה ורחמנותם לבבם רך מחמת חבריהם צרות על כן גם שחוששים אדם בני יש וכן

 בכל אשר הקדושה השכינה צער שזה מחמת ישראל צרות על מיצר שיהא היא האמיתית והבחינה.ומכונה אמיתה
 :השכינה להעלות כדי ישראל על השפעות להמשיך הוא מגמתו וכל צר לו צרתם

 ד"ע ישראל בני על טובות ומצוה פוקד הוא ברוך שהקדוש פקידה לשון לפקודיהם ישראל בני ראש את תשא כי וזהו
 השכינה את ולשאת להעלות עבור יהיה לישראל טובות לעשות הזאת בהפקידה תהיה כוונתך ואם#  ויקם אומר תגזר

 להתאמץ המתחיל הצדיק של ותנועות עובדות דהנה' כו נפשו כופר איש ונתנו#  תפעול ישראל בני ראש הנקראת
 הם שתנועותיו באומרם בלבם נכנסים ואינם הפשוטים אדם בני בעיני זר קצת הם יתעלה הבורא ועבודת בקדושה

 הצדיק אבל בצדקתו נגמר לא עדיין הזה שהצדיק מחמת והוא בעיניהם וזרים שונים ומעשיהם העולם כדרך שלא
 מוסרים והם בלבבם רבה אהבה ונותנים אדם בני בלבות נכנסים מעשיו השכינה להעלות כוונותיו כל אשר האמיתי
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 יהיה שלא לומר רוצה אותם בפקוד נגף בהם יהיה ולא' כו נפשו כופר איש ונתנו וזהו. יתברך שמו קדושת על נפשם
 בלבבם" עכל"ק.  רבה אהבה יוסיף אדרבה רק בעיניהם יוכשר שלא ובעיטה כנגיפה הצדיק מעשה

 אדם רואה אם חסדא רב ואיתימא רבא ואולם לכאורה הדברים צריכים עיון מגמרא מפורשת בברכות ]ה.[: "אמר
 תורה בבטול יתלה מצא ולא פשפש' ה עד ונשובה ונחקורה דרכינו נחפשה שנאמר במעשיו יפשפש עליו באין שיסורין
תלמדנו" ע"כ, הרי מוכח מדברי הגמרא שכאשר נופלים על האדם  ומתורתך יה תיסרנו אשר הגבר אשרי שנאמר

ייסורים הרי זה בעוונותיו וצריך לפשפש במעשיו עד שימצא מה הגורמים לייסורים לבוא אליו, וא"כ הרי אינו כמו 
 ינה.דברי אא"ז בדברי בינה שצריך לחשוב שמטרת הייסורים להקל מצער השכ
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אמנם באמת אין הדבר סתירה כלל וכלל דבודאי באם באים ייסורים על איש ישראל בודאי צריך לפשפש במעשיו שלא 
חשיד קודשא בריך הוא דעביד דינא בלא דינא ובודאי צריך לתקן במעשיו שהכל בחשבון מדוקדק וקל אמונה הוא 

ינת ויגבה לבו בדרכי ד' שצריך לידע אשר בייסוריו צדיק וישר משפטו, אולם באמת בפנימיות צריך שיהא ג"כ בבח
באמת הוא עושה דברים גדולים ועצומים ואינו בלא תכלית ומטרה אלא אדרבה בזה הוא מיקל צער השכינה וגורם 
השפעות גדולות בשמים ובארץ על ידי קבלת ייסוריו באהבה וזה יסוד עבודת בני ישראל בגלות שאף בייסוריהם 

ים כאחד סובלים הכל בעבור השכינה הקדושה ובזה נחשב עבודתם בשמים לערך רב אשר אין לתאר הגשמיים והרוחני
 ולשער כלל.

וזה אחד מעיקרי יסודות הבעל שם טוב הקדוש זיעוכ"י שצריך שיהא האדם בבחינת "ויגבה ליבו בדרכי השם" שבל 
ך לידע אשר כל זה מתעלולי וטכסיסי היצר יחשוב האדם ח"ו מי אני ומה חשובה עבודתי וחושב עצמו כאפס ח"ו, וצרי

הרע שמראה לאדם כן שאין עבודתו חשובה למעלה ח"ו, אך האמת אינו כן ושקר דובר אלא צריך שיהא מתגבר בעצמו 
בבחינת ויגבה ליבו בדרכי ד' וקודם שיעשה המצוה יתבונן היטב כמה גדול וחשוב הוא למעלה בשמים כל דבר קטן 

וכה להזהיר את המצוה וכמו שנתבאר מדברי הבעש"ט הק' והוי זהיר במצוות שיזהיר את וכל מצוה שעושה בזה ז
המצוות וזאת על ידי שידע עד כמה חשוב ויקר המצוה בעיני השי"ת ובפרט בדורות אלו של הסתר פנים שגורמים בזה 

 נחת רוח עצום למעלה בשמים.

שידע האדם חשיבות עבודתו ואף הייסורים שעובר ונמצא מדברי הבעל שם טוב הקדוש ומדברי אא"ז בדברי בינה 
הכל הוא גורם דברים גדולים ועצומים בשמים ומשפיע מאד בעבודתו ואף שהוא בעת הסתר פנים שאין רואים כלום 

 מכל מקום צריך להאמין ולידע גודל חשיבות העבודה בעתים הללו.

 אדם שצריך צדקת הצדיק ]אות קנד[ וזל"ק: "כשם וכן כתב בדברים מפורשים הרה"ק רבי צדוק מלובלין זי"ע בספה"ק
 בטל פועל ושאיננו עמו עסק יתברך להשם שיש לומר רצה. בעצמו להאמין כך אחר צריך כך יתברך בהשם להאמין

 יתברך החיים ממקור נפשו כי להאמין צריך רק. ואינם נאבדו מיתתם שלאחר שדה וכחיתו'( י' ד יונה' )וגו לילה שבין
 רצונו" עכל"ק. כשעושה בה ומשתעשע מתענג יתברך והשם שמו

הרי מדבריו הקדושים שכשם שצריך אדם להאמין בהשי"ת כך צריך אח"כ להאמין בעצמו, והרי השוה האמונה בהשי"ת 
להאמונה בכח בני ישראל ללמד שזה דבר מעיקר העבודה של איש ישראל שכשם שמחוייב להאמין בהשי"ת כמו"כ 

גודל החשיבות שיש בעבודתו ולהכיר בכך שיש להקב"ה עסק עמו והקב"ה מתענג ומשתעשע ממש מחוייב להאמין ב
 בעבודתו וזהו מיסודות עבודת השי"ת כמו שנתבאר.

 יא

וכמו כן צריך להיות האדם בשעת קיום המצוות שיעביר מדעתו כל העבירות שעשה ולא יחשוב בהם בשעת קיום 
, כג שם) להלן ש"ת בלק[ על הפסוק לא הביט און ביעקב וזל"ק: "וזהמצוה וכמו שכתב בסה"ק תפארת שלמה ]בפרש

 להיות להתגבר צריך התפלה בשעת כי לעיל ש"מ בזה להורות. בישראל עמל ראה ולא ביעקב און הביט לא( כא
 מעבירין אין. לבבכם אחרי תתורו ולא( לט, טו שם) ש"כמ. ואון עמל כל העונות דאגות גם גיוו אחר ולהשליך בשמחה

 בו מלך ותרועת. לעצבות ו"ח יבא לבל המצות עשיית בשעת העבירות זכרון להעלות שלא(, ב, סד פסחים) המצות על
(, כד שם) יתנשא וכארי יקום כלביא עם הן. במקומו וחדוה ועוז השכינה עם וריעות התחברות לשון(, כא, כג במדבר)

 התפלה בשעת יתנשא וכארי בגדלות הולכים הם כ"ואח. כעפר בהכנעה עצמם משימים הם בבקר קמים כשהם' פי
 ל" עכל"ק."כנ

הרי לנו מדבריו הקדושים שזהו ענין אין מעבירים על המצוות שבעת קיום המצוה יהא בחינת ויגבה ליבו בדרכי ד' 
ויעשה המצוה בשמחה ובלא עצבות כלל אלא בבחינת ותרועת מלך בו שיתחבר עם השכינה הקדושה וזהו עיקר 



 יא
 

בני ישראל בימים הללו לעבדו יתברך מתוך ידיעה והכרה בגודל הזכות והערך העצום שיש בעבודת איש  התיקון של
 הישראלי ובזה גורמים לנחת רוח גדול במרומים.

וזהו היסוד שביאר יסוד הבעל שם טוב הקדוש של ויגבה ליבו בדרכי ד' דהנה ודאי ידוע דכל מה שברא הקב"ה לא 
תוב ]ישעיה מג ז[: "כל הנקרא בשמי ולכבודי בראתיו יצרתיו אף עשיתיו" והיינו שכל ברא אלא לכבודו וכמאמר הכ

 הבריאה היא אך ורק בעבור כבודו יתברך.

והנה המידה הרעה ביותר שיש אצל האדם היא מידת הגאוה וכמבואר באיגרת הרמב"ן "שהיא המידה רעה להכשיל בני 
י לא בחנם ברא הקב"ה מידה זו אלא כדי שינצלה האדם בעבור אדם" והיא יסוד כל המידות הרעות ומכל מקום הר

עבודת השם יתברך וזהו שינצל הגאות דקדושה בבחינת ויגבה ליבו בדרכי השם וכמו שנתבאר שזהו הגאוה דקדושה 
 שידע האדם חשיבות עבודתו אצל השי"ת.

 השורש הוא דגיאות הקדוש: "וידוע וראה מה שכתב בסה"ק מחשבות חרוץ ]דף לב[ בענין זה ונביא בזאת חלק מלשונו
 התעוררות דכל והיינו. כנודע אמלוך אנא אמר אחד שכל ידי על דמיתו קדמאין ממלכין שנצמח רע מיני כל של

 מציאות שיהיה ורצה( א"י פרק אליעזר דרבי פרקי) עם בלא מלך דאין המלכות מדת התעוררות ידי על היה הבריאה
 היצר שורש הוא שמזה זה רצון בו גם נטבע כדמותינו בצלמינו אדם בריאת ועד האצילות כל נשתלשל ומזה. מלכות

 בתרא בבא) שאמרו וכדרך, כמוהו להיות( ב"ע ג"קל שבת' )וכו הוא מה בדרכיו וללכת יתברך' בה להדבק שהוא טוב
 הצדיקים אף דברים ושאר עקרות ופוקד מתים מחיה הוא ומה, ה"הקב של בשמו שיקראו צדיקים עתידים( ב"ע ה"ע
 :כן

 וכדרך יתברך' ה לעבודת תועלת דזהו ברמים נשיאותך נהוג( ב"ע ג"ק כתובות) לבנו רבי שאמר מצוה של הגיאות וזהו
 יחשוב שפלותו ידי שעל הבית ידלף ידים דבשפלות'. ה בדרכי לבו ויגבה'( ו, ז"י ב - הימים דברי) ביהושפט שנאמר

 שיהיה ועד והשתדלות במעשה יתעצל זה ידי ועל ומדריגה מעלה לשום להגיע לו אפשר ושאי כלום מעשיו כל שאין
 טוב דבר שום לו יניח לא פנים כל על גמור ברע לשקעו הרע יצר עליו יגבר שלא פי על אף, טורד דלף מלא הבית כלל

, והמעלה השלימות בתכלית להיות ושיוכל ממעל אלוה חלק שהוא שידע הלב גבהות לזה צריך כן ועל, במחשבתו
 יצחק אברהם אבותי למעשה מעשי יגיעו מתי עד לומר אחד כל חייב( ה"כ פרק) רבא אליהו דבי בתנא שאמרו וכמו

 הגדולה המעלה להשיג להסיתו טוב היצר כח עיקר כל וזהו, כדוד ההוא ביום הנכשל לעתיד שיהיה וכמו ויעקב
 לקונו" עכל"ק. ולדמות

ליקח במידה זו של הגאוה באופן של גאות דקדושה שידע ערך עבודתו ואז יוכל הרי מדבריו הקדושים שצריך האדם 
 לעבדו יתברך כראוי ובאופן הנכון.

 יב

בזמנים הללו שבבין המצרים דברנו מעיקר העבודה שבתיקון יסודות הגלות, ואילו באלו הלכה למעשה וזהו העבודה 
שיב עבודת השם יתברך בעצם הגלות הקשה השבועות דשבעה דנחמתא עיקר העבודה צריך להיות לדעת להח

שעושים בזה נחת רוח גדול עד מאד במרומים, וזה נחשב לקרבנות ולעולות כמו שהיו בשנים קדמוניות בזמן בית 
 המקדש.

וזה בחינת הנחמתא שאינו רק תיאור למה שיהא לעתיד לבוא אלא כבר עכשיו בזמן הזה הוא הנחמתא שנדע אשר 
 ת עבודתינו בזמנים הללו וזה הלכה למעשה שצריך איש ישראל לידע ולהעריך את עבודתו.הקב"ה מעריך עד מאד א

והרי בודאי אילו היה האדם יודע ומעריך עד כמה חשוב כל דבר קטן וגדול שעושה בתורה ובמצוות הרי היה מקיים 
בזמנים הללו ובזה נבוא  ברצון ובשמחה ובכל ליבו ולזה צריך להשריש היטב בעומק לבבנו את חשיבות העבודה שלנו

לעבוד את השי"ת באיכות גדולה ובשמחה וברצון ובפנימיות ובזה נזכה לעשות נחת רוח לעילא ולגרום להשפעות 
 גדולות בכל העניינים.

שביקש והתחנן תקט"ו תפילות לפניו יתברך שיזכה לבוא לארץ ישראל,  ובזה נבוא לבאר ענין משה רעיא מהימנא
ואמנם לא נענה בתפילתו שלא נכנס לארץ, אולם ח"ו לחשוב שהלכו תפילותיו לאבדון ח"ו, אלא אדרבה הוא בתפילתו 

 פעל גדולות ונצורות כמו שיתבאר.

לראות בחוש את גודל חשיבות העבודה של  והיינו שהקב"ה אמר לו עלה ראש הפסגה וראה בעיניך והיינו שהוא זכה
בני ישראל בכל הדורות שיהיו בחוץ לארץ ובגלות וזכה לראות בעיניו את גודל פעולותיהם והשעשועים הגדולים 
שנעשים למעלה על ידי עבודת בני ישראל בדורות האחרונים אשר ההושך יכסה ארץ ומתוך עמק הבכא זוכים לעשות 



 יב
 

ייך לאבינו שבשמים וכל זאת זכה משה רבינו לראות בחוש על ידי תפילתו הגדולה את הנחת רוח הכי גדול שש
 שהשפיע לבני ישראל בכל הדורות החלשים והנמוכים.

והיינו שהראו למשה רבינו ע"ה גודל עבודת בני ישראל בארץ הקודש וגם הראו לו שבמקום שהוא עומד היינו בגלות 
השי"ת יותר מבארץ הקודש אף על ידי מצוות התלויות בארץ ועבודת בית חוץ לארץ שבני ישראל יגיעו לשיא עבודת 

 המקדש מכל מקום עבודתם בחוץ לארץ בגלות היא יותר גבוהה וכמו שנתבאר.

ובזה פעל לדורות עולם שיוכלו בני ישראל אף בעומק גלותם ובתוך ההסתר פנים הנורא אף שאין יכולים לראות וצריך 
כל יראו ויבינו וכמו שאיתא בגמרא כתובות ]קח:[: "רואה אני את דברי אדמון" היינו אמונה, מכל מקום בעיני הש

שרואה ומבין בעיני השכל, וזאת פעל משה רעיא מהימנא שדוקא בדורות החשוכים הללו יזכו בני ישראל לראות בעיני 
ובזה ידעו ויעריכו את השכל את גודל חשיבות עבודתם וגודל התיקונים שנעשים למעלה בכל דבר קטן שהם עושים 

 עבודת השי"ת שלהם ויזכו לעשות נחת רוח הכי גדול לאביהם שבשמים.

וזהו בחינת "ואתחנן אל ד' בעת ההיא" וכבר כתב אאמו"ר בסה"ק חלקת יהושע שבעת ההיא מרמז על זמני עקבתא 
ידי שיכירו וידעו בני  דמשיחא וזל"ק: א"י שהתפלל שיהיה בעקבתא דמשיחא עת רצון אכי"ר" עכל"ק, והיינו שעל

ישראל חשיבות עבודתם בעת הקשה של עקבתא דמשיחא על ידי זה תתקבל עבודתנו לרחמים ולרצון לפני אדון כל 
 אכי"ר.

וזה עיקר העבודה של ימי השבעה דנחמתא לידע ולהכיר גודל חשיבות עבודתם של בני ישראל בעתים הללו וכל דבר 
ו בדרכי ד' ואזה נזכה לעשות בחשק וברצון וישפיע בבחינת רחמים רבים ורצון קטן שעושים שיהא בבחינת ויגבה ליב

 על בני ישראל.

ויעזור השי"ת שנזכה במהרה לאור חדש על ציון תאיר שיאיר כל מעשינו באור גדול ונזכה לזה בביאת משיח צדקנו 
 במהרה בימינו אמן.
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